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A honfoglalás évfordulóján ismét 
hazánkba látogat a pápa? 
Interjú szentszéki nagykövetünkkel 
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S z e g e d n e k vo l t , é s van 
n a g y k ö v e t e ! K o r á b b a n dr. 
Pordány László képviselte ha-
zánkat Ausztráliában, most pe-
d ig dr. Bratinka József, az 
M D F szegedi s ze rveze tének 
egykori e lnöke , volt ország-
gyűlési képviselő Vatikánban 
teljesít ilyen jellegű diplomá-
ciai f e l ada to t . F e b r u á r 6 -án 
nyújtotta át II. János Pál pápá-
nak Göncz Árpád köztársasági 
elnöktől kapott megbízóleve-
lét. 

• Meglehetősen hosszú 
procedúra előzte meg kine-
vezését. Az eredmény, vagy-
is, hogy ön került Rómába 
szentszéki nagykövetként, 
azt jelenti, hogy: teljes volt 
a pártok - beleértve a kor-
mányzó koalíciósokat is -
egyetértése? 
- Kétségtelenül hosszú vá-

rakozás és egyez te tés e lőzte 
meg kiutazásomat. Ennek utó-
lag is csak örülni tudok: ma-
gam mögött tudhatom a parla-
menti pártok támogatását , és 
találkozásaim, tárgyalásaim so-
rán én is meggyőződhettem ar-
ról, hogy nyugodt szívvel kép-
viselhetem országomat, nem-
zetemet a Vatikánban. Örülök 
annak is, ha jelölésem, illetve 
k i n e v e z é s e m h o z z á j á r u l t a 
konszenzuson alapuló magyar 
külpol i t ika megerős í téséhez , 
amelyet stTasbourgi delegáció-
vezetőként magam is képvisel-
tem az elmúlt években. 

• Az EBEÉ, vagy most 
már: EBESZ-ben kifejtett 
szerteágazó tevékenységé-
nek része volt-e abban, 
hogy meghízták e fontos fe-

ladattal. Rómában különö-
sen sok diplomata tevé-
kenykedik, így alkalom nyí-
lik a különféle kapcsolatte-
remtésekre, illetve -bővíté-
sekre is? 
- Róma kétségtelenül diplo-

máciai központ, így a külügyek 
iránt érdeklődő embernek, fon-
tos és izgalmas helyszín. Nagy 
hasznát veszem előző utazása-
imnak és strasbourgi, brüsszeli 
vagy párizsi tapasztalataimnak, 
ráadásul kiváló segítőtársakra 
t a l á l t am a n a g y k ö v e t s é g e n . 
Gondolom, korábbi képviselői 
tevékenységem, az Európa Ta-
nácsban, illetve az EBESZ-ben 
betöltött tisztségeim is szerepet 
játszottak abban, hogy korábbi 
delegációs kollégáim - köztük 
Kovács László külügyminis-
zter és Szent-Iványi István ál-
lamtitkár - éppen engem kér-
tek fel erre a feladatra. Izgal-
mas és nehéz feladat. Sokszor 
g o n d o l o k e r re m o s t a n á b a n , 
amikor a Vatikán svájci gárdis-
táinak t isztelgései közepet te 
(egyenruhájukat maga Miche-
langelo tervezte) sorra látoga-
tom a Pápai Tanácsok és Kong-
regációk bíborosait. 

• II. János Pál pápánál el-
mondott beszédében utalt 
arra, hogy hazánk és a Va-
tikán kapcsolatai eléggé 
.fiatalok", 1990-ben létesí-
tettünk diplomáciai kapcso-
latot a Szentszékkel. Milyen 
feladatokat ró ez az új nagy-
követre? 
- Április 4-én lesz ötven éve 

annak, hogy kiutasították ha-
zánkból a pápai nunciust, An-
gelo Rottát , akinek neve ha-

Aláírtak, tiltakoznak 
Hazai és külföldi értelmisé-

giek, közöttük a „szórvány ma-
g y a r s á g k i e m e l k e d ő k é p -
viselői" javaslatot nyújtottak át 
az Országgyűlésnek a Magya-
rok Világszövetsége megújítá-
sára. Igényük, hogy a szövet-
ség a magyarság teljességét és 
egész politikai színképét repre-
zentálja. a tudományos-művé-
szeti in tézetekkel és csopor-
tokkal együtt, demokratikus el-
vek alapján, valamint nagyobb 
mértékben vonják be munká-
jukba a „nemzetközi hírnévvel 
rendelkező egyéniségeket" is. 

„Sajnálatosnak tartjuk, hogy 
a kollektív nyilatkozat kritikája 
nem a tényeken alapul. Állítá-
sai té telesen cá fo lha tók . így 
megtéveszthették azokat a jó-
hiszemű értelmiségieket, akik 
azt kézjegyükkel látták el és 
azonosultak a benne foglaltak-
kal. Nem elutasítva a külső bí-
rálat jogát, úgy véljük, hogy e 
szervezetet csak belülről, de-
mokratikus úton lehet megújí-
tan i" - olvasható az M V S Z 
közleményében, amelyben az 
50 értelmiségi által aláírt nyi-
latkozatra reagáltak. 
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„Meleg" házasság kizárva 
Döntött az Alkotmánybíróság 
(Folytatás az I. oldalról.) 
az alkotmányosan indokolatlan 
megkülönböztetést . Létrehoz-
hat külön jogintézményt a ho-
moszexuálisok számára, töröl-
heti a törvényből az élettárs fo-
galmának a férfi és nő együtt-
élésére való kor lá tozását , de 
egyenként is felülvizsgálhatja 
az élettársakra vonatkozó sza-
bályokat. Ha az alkotmányel-
lenes helyzetet a joga lko tó a 
megadott határidőig nem szün-
tetné meg, az Alkotmánybíró-
ság folytatja az alkotmányossá-

g i vizsgálatot és v á g y P o l g á r i 
törvénykönyv élettárs fogalmá-
nak, vagy az élettársi kapcso-
latról rendelkező szabályoknak 
a f e l ü l v i z s g á l a t á v a l t e r emt i 

Már a papagáj is tudja, hogy telefonon várjuk hirdetését! 
Hétfőtől péntekig (Csak felárral 
7 12 4 8 1 2 8 1 és gyászközlemények) 
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Dr. Bra t inka József: 
Nyugodt szívvel képviselem 
hazámat a Vat ikánban 

zánkban a zsidók és üldözöttek 
menekítésével is társul. A tör-
ténelmi szakítás után 1990-ben 
rendeződtek diplomáciai kap-
c s o l a t a i n k , így én m á s o d i k 
nagykövete vagyok Magyaror-
szágnak . E lődöm, Keresztes 
Sándor sokat tett annak érde-
kében, hogy a Szentszék meg-
ismerje helyzetünket, törekvé-
seinket, rám pedig a folytatás 
vár. Fontosnak tartom megke-
resni és hangsúlyozni azokat a 
szempontokat, amelyek a ma-
gyar külpolitikában és a Szent-
szék gondolkodásában egybe-
esnek. Sok ilyen van, kezdve 
az európai egyesülés, a béke 
kérdésétől a határontúl i ma-
gyarok ügyéig. 

• Magyarország jövőre ün-
nepli a honfoglalás 1100. 
évfordulóját. A pápa ismét 
Magyarországra látogat. 
Ezt nyilván alapos előké-
születek előzik meg. Ilyen 
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• A Honvédelmi Minisztérium 
üdvözli, hogy az orosz adósság 
fejében újabb lehetősége lesz 
arra, hogy korszerű hadi eszkö-
zökkel váltsa fel a honvédség 
elavult, több évtizedes techni-
kai felszerelésének egy részét. 
Erdélyi Lajos ezredes, a Hon-
védelmi Minisztér ium szóvi-
vője elmondta: szakértői egyez-
tetésen á l lap í t j ák meg, hogy 
Oroszország milyen harci esz-
közöket tud szál l í tani a Ma-
gyar Honvédségnek. Magyar 
részről többek között korszerű 
tüzérségi eszközök, illetve gya-
logsági páncélozott járművek 

irányban történt-e már 
konkrét lépés ön és az ille-
tékes szentszéki hivatalok 
között? 
- Köztársasági elnökünk va-

t ikáni lá togatása a lka lmával 
(február 9.) hivatalos meghí-
vást tolmácsolt a pápának. A 
mi honfogla lás i évfordulónk 
ráadásul egybeesik a Pannon-
ha lmi Apá t ság a l a p í t á s á n a k 
1000. év fo rdu ló j áva l , ami -
egyelőre ennyit üzenek - máris 
felkeltette a Vatikán érdeklő-
dését. Tehát j ó okunk van bízni 
egy újabb pápai látogatás esé-
lyében. 

• Végezetül egy személyes 
kérdés: hogyan találta fel 
magát Rómában, illetve a 
Vatikánban? < 
- A Szentszék és - ne felejt-

sük - a Máltai Lovagrend mel-
lett működő magyar nagykö-
v e t s é g egy k is t e r ü l e t e n , a 
Fraknói Vilmos által építtetett 
villában kapott otthont. A föld-
szinten működik a hivatal, az 
emeleten lakik a nagykövet; te-
hát ide kerültem családommal 
együtt. Franciául és angolul jól 
elboldogulok a Vatikában, és 
persze tanuljuk az olasz nyel-
vet . M e g é r k e z é s e m óta (sőt 
már e lőt te) f e lgyorsu l t ak az 
események, és naponta bővül-
nek ismeretségeim, tapasztala-
taim. Megérkezésemet követő-
en máris a pápával való talál-
kozás életre szóló élményében 
volt részem, ezu tán , néhány 
nap múlva köztársasági elnö-
künk k í s é r ő j e k é n t j á r t a m a 
gyönyörű pápai lakosztályban. 
Azóta megismerkedtem a ró-
mai magyarokkal, mostanában 
a március 15-i ünnepi megmlé-
kezést készí t jük elő. Közben 
természetesen bemutatkozó lá-
togatásokat teszek a szentszéki 
államtitkárság vezetőinél, bí-
borosoknál, érsekeknél, illetve 
a társ-nagyköveteknél. Szóval, 
van tennivalóm. Megnyugtató 
é r z é s , hogy R ó m á b a n t ö b b 
egyetemi kollégát, barátot is 
találtam. 

Kisimre Ferenc 

Nemcsak kombájn, 
PSZH is 
iránt érdeklődnek. Ezek olyan 
technikák, amelyek a NATO-
c s a t l a k o z á s s z e m p o n t j á b ó l 
közömbösek, hiszen nem kell 
illeszkedniük a nyugati szab-
ványokhoz - tette hozzá a szó-
vivő. I smere tes , hogy 1993. 
őszén Oroszország 28 MIG 29-
es vadászgép szállításával tör-
lesztett adósságából mintegy 
800 millió dollárnyi értéket. 

városban sokak számára ismerősen cseng John 
iLJ Davies úr neve. Ha mégsem ugrik be a név hallatán 
semmilyen történés, akkor sietek emlékeztetni a két évvel 
ezelőtti, szegedi csecsemőkereskedelmi ügyre, amelynek 
főszereplője volt ez a bizonyos John Davies. 

A két évvel ezelőtti botrányos történet arról szólt, hogy 
romániai lányok és asszonyok Szegedre jártak szülni. A 
kórház és a klinika szülészeti osztályáról azonban nem 
haza mentek, hanem egy szegedi bérelt lakásba, ahonnan 
a Magyarországon hivatalosan be nem jegyzett alapítvány, 
az Adam Children's „gondjaira bízva" gyermekeiket az 
Amerikai Egyesült Államokba adták (volna) illegálisan, és 
nagy pénzekért örökbe. A gyerekkereskedelem szálai a ro-
mániai Csíkszeredába vezettek, ahol az angol állampol-
gárságú John Davies toborozta a Szegedre irányítandó 
terhes nőket, felajánlva nekik az amerikai örökbeadás le-
hetőségét. Persze a nagy pénzeket nem ezek a szerencsét-
len és szegény asszonyok kapták, őket kifizették apró-csep-
rő ajándékkal. A nagy suska a háttérben dolgozó ügyvé-
dek, „alapítványi" munkatársak zsebébe vándorolt. A 
magyar joghézagokra hivatkozva azonban sem John 
Davies úrnak, sem az „alapítvány" létrehozójának, bizo-
nyos Coombs úrnak a haja szála sem görbült a szegedi 
történések miatt. 

Nem úgy Horvátországban, ahol a napokban tartóztat-
ták le John Daviest. Az elmúlt évben ugyanis ott próbálko-
zott a szegedihez kísértetiesen hasonló akciójával. A Sala-
mon király nevű humanitárius szervezet égisze alatt csem-
pészett a horvátoktól újszülötteket, személyenként 14 ezer 
500 dollárért Észak-Amerikába. Horvátországba ugyan-
csak Romániából és Ukrajnából toborozta a várandós 
anyákat, akik a szülés után lemondtak gyermekeikről. 

Shogy John Davies úrnak van-e köze az ukrajnai 
Lembergben most lebuktatott csecsemőkereskedel-

mi hálózathoz, arról nem szól a hírcsokor, de tény, hogy 
ott is lelepleztek gyermekkereskedőket. Ukrajnában sajáto-
san balkáni módon, az eddigi kelet-európai gyakorlattól 
eltérően szülészorvosok a főszereplői a csecsemőkereske-
delmi botránynak. A doktor urak sajnálkozással közölték 
a szülő anyával, hogy gyermeke holtan születcá. Az ily 
módon eltitkolt csecsemőt aztán vihették örökre külföldre. 

A csecsemőkereskedelmi térkép lassacskán berajzolja a 
vasfüggönytől Keletre eső területet. Igaz, a módszerek or-
szágonként változnak, de az tény, hogy lassan egyetlen 
régi kommunista ország sem marad érintetlen. A szegény-
ség ügyes vámszedői tudják, mikor, hol kell felbukkaniok. 
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meg az alkotmánynak megfele-
lő állapotot. 

• 
Az Alkotmánybíróság alkot-

mányellenesnek (télte és ezért 
megsemmisítette azokat a ren-
delkezéseket , amelyek az in-
gatlannyilvántartásba való be-
tekintést korlátozzák. A hatá-
rozat megállapítja, hogy az in-
gat lannyi lvántar tás közhitelű 
nyilvántartás, adatai közérdekű 
adatok. A közé rdekű adatok 

• ny i lvánosságá t csak törvény 
korlátozhatja, ezért alkotmány-
ellenes, hogy a kifogásolt kor-
látozásokat miniszteri rendelet 
mondta ki. 

0 Á „jövő nemzedékére" elő-
szeretettel hivatkoznak a politi-
kusok, az érintettek mégis azt 
tapasztalják: megfeledkeznek 
róluk a „hatalmasok", mikor a 
jövő jüke t ér in tő döntéseket 
hozzák. Ennek vége. állítják a 
kormánypárti politikusok, mi-
vel némi huzavona után eldőlt: 
l é rehoznak egy tes tü le te t , 
amely „az i f j ú ság g a z d á j a " 
lesz. Ez a kormány mellett mű-
ködő gyermek- és ifjúságpoliti-
kai koord inác iós tanács . A 
megváltozott helyzetről kérdez-
tük e testület titkárát, a Minisz-
terelnöki Hivatal címzetes ál-
lamtitkárát, dr. Koncz Istvánt. 

• Mi a dolga az ifjúsági 
koordinációs tanácsnak? 
- A kormányprogram alap-

gondolata, hogy minden tettben 
érvényesülni kell a gyermekek 
és az ifjúság sajátos érdekei-
nek. A kormányzati struktúrán 
belül több mint három hónapja 
létező gyermek- és ifjúságpoli-
tikai koordinációs tanács - a 
miniszterelnök vezetésével -
miniszterekből áll. E korosz-
tálynak ilyen magasszintű ér-
dekképviseleti testülete még 
nem volt. A tanács alapfunkció-
ja, hogy a különféle kormány-
szervek és tárcák ifjúsági jell-
egű tevékenységét koordinálja. 
Ezen túl a gyermek- és ifjúsági 

KÉRDÉS 

• A Miniszterelnöki Hivatal címzetes államtitkárához 

„Van gazdája az ifjúságnak" 
szervezetek, kezdeményezések 
állami támogatását szervezi, se-
gíti. Dolga a gyermek- és ifjú-
sági érdekegyeztetés szervezé-
se, továbbá az ilyen jellegű ci-
vil szervezetek nemzetközi kap-
csolatainak koordinálása. Ugyan-
így a korosztállyal kapcsolatos 
adatszolgáltatás építése, és az 
erre támaszkodó ifjúságkutatás 
működtetése. A koordinációs ta-
nács alapvető, elvi és koncep-
cionáló munkát is vé-gez; az 
említett, kiemelten fontos téma-
körökön kívül például az ön-
kormányzatok gyermek- és if-
júsági célú feladatainak támo-
gatása, a fiatalkorúak munkanél-
küliségének aktív kezelése, a di-
ákjogok érvényesítése területén. 

• Érdekegyeztetés nélkül 
nincs jó érdekképviselet. A 
koordinációs tanácsnak van-
e, illetve milyen a kapcsolata 
az ifjúsági szervezetekkel? 

- Életre hívtuk január 27-én 
a gyermek- és ifjúsági érdek-
egyeztető tanácsot, mely kerek-
asztalként működik. E központi 
érdekegyezető fórum három, 
egyenrangú tárgyalócsoportja: 
a kormány küldöttsége, illetve 
a több mint 100 gyermek- és if-
júsági szervezet, továbbá az e 
korosztályt védő és az ügyeit 
támogató civilszervezetek egy-
egy delegációja. Kész az érdek-
egyeztető tanács munkaprog-
ramja, s már véleményezte a 
gyermekek védelméről és szo-
ciális biztonságáról szóló kor-
mánykoncepciót, amire majd a 
jogszabály épül. A kormányzati 
delegáción kívüli két oldal 
megfogalmazta álláspontját a 
gyermek- és i f júsági vagyon 
hasznosításáról és a központi tá-
mogatásokról. Mindkét témát ha-
marosan tárgyalja a kormány is. 

• A civilszervezetek depoli-

Dr. Koncz István 

tizáltsága sérülhet-e a kor-
mánynak a fiatalokhoz való 
újszerű viszonyulása miatt? 
- A politikai semlegességet 

az sértené, ha a kormány nem 
egyeztetné az érdekeket a min-
dig kevés ifjúsági célú pénz-
összegek „osztogatásakor", s ha 
az i f júsági szervezetek kor-
mányszinten nem találnának 
partnerre. Úgy látom, a kor-
mány és a civil szféra is el-
szánt, hogy valóban ifjúsági cé-
lúan menjenek az ügyek ebben 
a nehéz pénzügyi, gazdasági 
helyzetben is. 

íljszászi Ilona 


